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§ 6 

Förskoleplanering i Farsta stadsdelsområde 

 

Beslut 

1. Stadsdelsnämnden uppdrar åt förvaltningen att beställa framtagande av handlingar för 

en permanent förskola med åtta avdelningar som ersättning för paviljongen Sunnan. 

Förvaltningen bör förutsättningslöst pröva placeringen av denna förskola. Om möjligt 

färdigställs den inom två år. 

2. Stadsdelsnämnden uppdrar åt förvaltningen att beställa framtagande av handlingar för 

en permanent förskola med sex till åtta avdelningar vid kvarteret Anisen, Lingvägen i 

Hökarängen. 

3. Stadsdelsnämnden uppdrar åt förvaltningen att utreda möjligheten att permanenta 

förskolan Ejdern i Fagersjö.  

4. Stadsdelsnämnden uppdrar åt förvaltningen att återkomma med förslag till utveckling 

av förskoleområdet Gubbängen och dess paviljongförskolor Ängen, Gläntan, Skeppet 

och Lövlunda. 

5. Stadsdelsnämnden godkänner i övrigt förvaltningens rapport om förskoleplanering i 

Farsta stadsdelsområde. 

 

Ärendet 

Farsta stadsdelsnämnd har begärt en övergripande redovisning av förskoleplaneringen i 

stadsdelsområdet. Förvaltningen redovisar nu planerad bostadsutbyggnad, befintliga 

förskolor, paviljonger, gällande bygglov och förslag till lösningar på sikt, beslutad 

förskoleutbyggnad och var i processen respektive utbyggnad befinner sig, uppdrag från 

nämnden och möjliga förskoleutbyggnader som ännu inte har behandlats av nämnden. 

 

Förvaltningen hade redovisat ärendet i ett tjänsteutlåtande daterat 2013-09-02. 

Dnr 2.6-526/2013 

 

Förslag till beslut 

Ordföranden Lars Jilmstad m fl (M) yrkade att nämnden skulle uppdra åt förvaltningen att 

beställa framtagande av handlingar för en permanent förskola med åtta avdelningar som 

ersättning för paviljongen Sunnan, förutsättningslöst pröva placeringen av denna förskola 

och om möjligt färdigställa den inom två år. Yrkandet ersätter förvaltningens förslag till 

beslutspunkt nummer 1. I detta instämde övriga partier. 

 

Ordföranden yrkade bifall till övriga delar av förvaltningens förslag. 

 

Utöver alla partiers gemensamma yrkande ovan yrkade Gunnar Sandell m fl (S) att 

nämnden skulle delvis bifalla förvaltningens förslag och lade därutöver fram ett eget 

förslag i form av beslutspunkter och text. Mariana Moreira Duarte m fl (MP) och Lars 

Bäck (V)  instämde i beslutspunkterna från Gunnar Sandell m fl (S) men inte i texten 

därutöver. 
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Beslutsgång 

Sammanträdet ajournerades under tio minuter. 

 

Nämnden beslutade enligt det av samtliga partier framlagda yrkandet till beslutspunkt 

nummer 1 ovan. 

 

Ordföranden ställde därefter yrkandena i ärendets övriga delar mot varandra och fann att 

nämnden hade beslutat enligt förvaltningens förslag. 

 

Mariana Moreira Duarte m fl (MP) anmälde ett särskilt uttalande. 

 

Lars Bäck (V) anmälde ett särskilt uttalande. 

 

Reservation 

Gunnar Sandell m fl (S) 

 

1. Enligt förvaltningens beslutspunkter nummer 2-4. 

2. Nämnden uppdrar åt förvaltningen att snarast återkomma med en uppskattning av 

behoven av förskoleplatser i varje område tre år framåt. 

3. Nämnden uppdrar åt förvaltningen att vid beredning, remissbehandling samt andra 

kontakter med Stadsbyggnadskontoret i ärenden om nybyggnad av bostäder noga 

bedöma och framhålla hur samhället behöver förändras, t ex fler förskolor samt 

medverka till att dessa behov löses.  

4. Nämnden godkänner i huvudsak förvaltningens rapport om förskoleplanering i Farsta 

stadsdelsområde. 

 

Förskolan är synnerligen viktig för hela vårt samhälle, inte minst för barnen och 

föräldrarna. Nämnden måste ta ansvar för att vi har tillräckligt med förskoleplatser. Våra 

kommunalt drivna förskolor ska vara av synnerligen god kvalité, ingen förälder ska 

efterfråga något alternativ då vår verksamhet är bäst! Medarbetarna och barnen är 

viktigast för att skapa denna goda verksamhet. Lokalerna och utemiljön är också viktig. 

Rekryteringen, kompetensutvecklingen, personalpolitiken är avgörande. Kraftfulla 

insatser måste ske för rekryteringen.  

 

Vi har vid nämndens senaste möte § 16 ställt ett antal frågor och begärt en fördjupad 

redovisning av förskolan i tertialrapport 2. 

 

I förvaltningens utlåtande finns intressanta redovisningar och resonemang, vi ser fram 

emot kompletteringen som svaren på våra frågor ger. Vi är särskilt angelägna om att vi 

behåller och vid behov nyrekryterar medarbetare.  

 

Vi är mycket tveksamma till förvaltningens förslag om Sunnan. På bilagd skiss går det 

inte att se var huset placeras men vi ser problem med transporter, med att ordna en 

stimulerande utemiljö samt med att dela på resurser och insatser med Idrottsnämnden. Vi 

föreslår att förvaltningen prövar placering bakom den paviljongen som i bilaga 12 kallas 
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Rindö. Hela nybygget måste ske skyndsamt då bygglovet för den upprustade baracken går 

ut om två år. En stor gemensam förskola är att föredra för barnen, medarbetarna och 

miljön. Vi ser fram emot snabba insatser för att få en ny förskola på plats inom två år! 

 

I staden finns 97 byggbolag som jagar mark och bygger hus där de tycker det är attraktivt. 

För lite krav ställs från stadens sida om att bygga ett samhälle d v s även överväga hur 

kollektivtrafik, förskola, skola, service kan behöva förändras. Förvaltningen måste 

uppmärksamma detta mera vid beredning, remissbehandling och andra kontakter med 

Stadsbyggnadskontoret.  

 

Reservation 

Mariana Moreira Duarte m fl (MP) och Lars Bäck (V) 

 

1. Enligt förvaltningens beslutspunkter nummer 2-4. 

2. Nämnden uppdrar åt förvaltningen att snarast återkomma med en uppskattning av 

behoven av förskoleplatser i varje område tre år framåt. 

3. Nämnden uppdrar åt förvaltningen att vid beredning, remissbehandling samt andra 

kontakter med Stadsbyggnadskontoret i ärenden om nybyggnad av bostäder noga 

bedöma och framhålla hur samhället behöver förändras, t ex fler förskolor samt 

medverka till att dessa behov löses.  

4. Nämnden godkänner i huvudsak förvaltningens rapport om förskoleplanering i Farsta 

stadsdelsområde. 

 

Särskilt uttalande 

Mariana Moreira Duarte m fl (MP)  

 

Vi tackar för att vi fått en planeringen presenterad för oss på detta utförliga sätt! Vi delar 

ambitionen att byta ut ”barackerna” mot permanenta välgenomtänkta förskolor. Vi 

instämmer också i kritiken mot Sweco. Det är ohållbart att vår planeringen ska baseras på 

underlag som inte stämmer överens med den verkligheten vi har i Farsta. Stockholm Stad 

borde ändra tillvägagångssätt för att få in siffror för befolkningsökningen som vi ser i 

Stockholm idag. 49 % av Sveriges befolkningsökning har skett i Stockholms län och ca 

hälften av denna står Stockholm stads kommun för. Stockholm Stad beräknas har 

1 094 509 invånare till 2030 och detta måste vi förbereda oss för.  

 

Vi är kritiska till stadsledningskontoret som bakbinder stadsdelarnas möjligheter att bygga 

pedagogiska förskolor genom att sätta en gräns på 30 000 kr per barn och antal 

kvadratmeter som varje barn skall ha tillgång till. Detta har i realiteten inneburit att man 

måste klämma in fler avdelningar och minska personalutrymmen. En god pedagogisk 

miljö inomhus som utomhus är till fördel för barnens utveckling och till fördel för 

personalens arbetsmiljö.  

 

Vi hoppas att man i framtida byggen tänker på energiförbrukningen i respektive förskola 

och att man skapar möjligheten till insamling av matavfall.  
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Särskilt uttalande 

Lars Bäck (V) 

 

Vänsterpartiet har i stadsdelsnämnden tidigare påtalat att: 

 

En anledning till att förvaltningen och i slutändan nämnden tvingas göra s.k. 

brandkårsutryckningar för att söka lösa behovet av barnomsorg är den centrala 

högeralliansens totala ointresse av en social, långsiktig och faktabaserad 

samhällsplanering. Ett exempel är att för två år sedan såldes stadens egen statistik- och 

utredningskompetens ut till ett privat konsultbolag. Det finns därför ej längre tillräckliga 

interna och kontinuerliga resurser som kan ta fram relevanta prognoser när det gäller 

exempelvis behovet av barnomsorg. 

 

Nu framgår av förvaltningsskrivelsen att: ”Förvaltningen har jämfört Swecos antagande 

om inflyttningsklara lägenheter under perioden 2013-2022 med de byggprojekt som 

förvaltningen har kännedom om bland annat genom befintliga markanvisningar och 

projektet Tyngdpunkt Farsta. Enligt Sweco kommer 2 922 bostäder att vara 

inflyttningsklara under perioden (bilaga 4), men enligt vad som redan är känt och 

markanvisat enligt förvaltningens kännedom uppgår nybyggnationen under denna period 

till 3 785 bostäder”. (Sid 3). 

 

Som en konsekvens av bristande inköpta prognoser har nu förvaltningen i likhet med 

andra stadsdelar tvingats att agera och avsätta resurser för att skapa mer tillförlitliga 

prognoser; ”Förvaltningen har införskaffat ett prognosverktyg som har tagits fram för en 

annan stadsdelsförvaltning. Efter anpassning till förhållandena i Farsta kommer det att 

användas för att om möjligt kunna förbättra prognoserna över förändringar i barnantalet.” 

(Sid 3) 

 

Det visar sig således att även på detta område har högeralliansens privatiserings- och 

utförsäljningsiver i slutändan tvingat fram lösningar som är fördyrande för medborgarna. 

Istället för ett centralt påverkbart och kommunalt ägt statistik- och utredningskontor har vi 

istället en situation där staden parallellt köper prognoser av ett privat bolag och sedan får 

komplettera/justera dessa med stöd av egna personella och tekniska resurser.     

 

Dessutom anvisas ofta s.k. skräptomter när det ska byggas nya förskolor, d.v.s. tomter 

med svåra grund- och byggförhållanden som är dyra att bebygga då det krävs omfattande 

pålning och/eller sprängnings- samt schaktarbeten . Samtidigt har kommunstyrelsens 

ekonomiutskott beslutat att hyran för en förskola hos SISAB inte får överstiga 30 000 

kronor per barn. Denna märkliga centrala hantering av förskolefrågor innebär tillsammans 

med det faktum att alltmer av samhällplanering och bostadsförsörjning av stadshusets 

majoritet har överlåtits på de s.k. marknadskrafterna, att risken är stor för att bristen på 

barnomsorgsplatser kommer att bestå och även förstärkas på sikt.   

 

Det gör i förlängningen att en del föräldrar och barn samt personal får hantera en 

omsorgslösning där såväl inomhus- som utemiljö inte fullt ut kan uppfylla vare sig de 
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pedagogiska eller arbetsmiljömässiga krav som bör gälla för en modern 

förskoleverksamhet.  

 

Kort sagt föräldrar, barn och personalen inom barnomsorgen blir förlorare när kortsiktig 

privatiseringsiver och marknadsanpassning får styra högeralliansens politiska beslut 

istället för medborgarnas och samhällets långsiktiga behov. 

 

 

  


